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Віншуем!
Рэктарат і прафкам супрацоўнікаў 

універсітэта віншуюць з юбілеем
ШКУТКО Анжэлу Аляксандраўну,

ГАПЕЕНКА Жанну Васільеўну,
СТРОГАНАВА Аркадзя 

Антонавіча,
ГАСЦЕВІЧ Таццяну Васільеўну,

ФАЦІНА Сяргея Браніслававіча.
Прыміце самыя шчырыя пажаданні 

здароўя, шчасця і  дабрабыту!
Хай працоўныя будні не прыносяць 
стомы, жыццё не пакіне непакораных 
вышынь, а наперадзе будуць новыя 
праекты і дасягненні!

Выкладчыкаў, супрацоўнікаў, студэнтаў 
шчыра віншуем 

з Днём універсітэта!!!
Жадаем поспехаў у працы і вучобе, выхаду на новыя ўзроўні, 

дасягненняў ва ўсіх спецыялізаваных галінах нашай установы!
Творчага даўгалецця, новых навуковых здзяйсненняў і 

адкрыццяў, цудоўных студэнтаў, прафесійных выпускнікоў, 
дастойнага працягу і развіцця слаўных традыцый універсітэта!

Геніяльных ідэй і іх лёгкай рэалізацыі, фінансавай 
незалежнасці і гордасці за прыналежнасць да нашага 

ўніверсітэта!

Шаноўныя педагогі!
Віншуем вас са святам – Днём настаўніка!

Прафесія настаўніка спалучае ў сабе мудрасць і маладосць душы, 
крэатыўнасць і энергію, дабрыню і строгасць. Вашу працу неверагодна 
складана ацаніць: ёй проста няма цаны! Вы столькі сіл і здароўя 
ўкладваеце ў сваю справу, што часам адбіраеце сваю каштоўную 
ўвагу у родных і блізкіх. Ваша штодзённая дарога – гэта дарога да 
гарачых, прагных да жыцця сэрцаў, да няскораных  вяршынь ведаў.

Жадаем вам здароўя і цярпення, спакою і гармоніі, разумення і 
павагі да кожнага з вас, здзяйснення мар і дасягнення пастаўленых 
мэт, адкрыццяў і перамог!

Няхай прызнанне і ўдзячнасць вашых студэнтаў стане для вас 
дастойнай узнагародай!

Перапіс пройдзе т радыцыйна, з тым 
толькі адрозненнем ад папярэдніх, 
што ў нашых грамадзян будзе магчы-
масць самастойна і ў зручны для сябе 
час запоўніць апытальныя лісты праз 
інтэрнэт, а таксама на стацыянарных 
перапісных участках, або дома з да-
памогай перапісчыка.

Усеагульнае апытанне насельніцтва 
пройдзе ў тры этапы.

Этап першы – з 4 па 18 кастрычніка 
2019 г.

Вам даецца магчымасць самастой-
на запоўніць перапісныя лісты з дапа-
могай спецыяльнай праграмы ў сетцы 
інтэрнэт або прыйсці на стацыянарны 
ўчастак і паведаміць інфармацыю пра 
сябе. Перапіс праз інтэрнэт – гэта 
хуткі і зручны спосаб. Вы зможаце 
запаўняць апытальны ліст у любым 
месцы, дзе ёсць інтэрнэт (дома, у 
кафэ, у грамадскім транспарце). Вам 
не трэба нікому агучваць інфармацыю 
пра сябе і вас ніхто не прыспешвае 
сваім чаканнем.

Інфармацыя пра тое, як ажыццяў-
ляць уваход у праграму і кары-
стацца ёю, будзе даведзена на 
інфармацыйных улётках, у жыроўках, 
у СМІ.

Анкета складзена такім чынам, што 
інфармацыя прадастаўляецца аб усіх 
членах хатняй гаспадаркі (сям’і), якія 
пражываюць сумесна. Персанальныя 
даныя аб непаўналетніх дзецях паве-

дамляюцца іх бацькамі (апекунамі, 
папячыцелямі), або паўналетнімі 
членамі хатняй гаспадаркі.

Можна перапісаць у сетцы інтэрнэт 
таксама сваіх пажылых сваякоў, ба-
буль і дзядуль. У такім выпадку ім не 
трэба будзе чакаць перапісчыка дома і 
адчыняць дзверы незнаёмым людзям.

Перапісныя ўчасткі будуць праца-
ваць штодня з 9.00 да 21.00 увесь пе-
рыяд перапісу (з 4 па 30 кастрычніка).

Этап другі – пройдзе з 19 па 20 
кастрычніка 2019 г.

У гэты перыяд будзе ажыццяўляцца 
падлік рэспандэнтаў, якія перапі-
саліся праз сетку інтэрнэт. Адрасы 
перапісаных рэспандэнтаў і сваякоў, 
перапісаных вамі, будуць выклю-
чаны з пераліку для наведвання 
перапісчыкамі. У гэты перыяд таксама 
працягнецца перапіс на стацыянар-
ных участках (штодня з 9.00 да 21.00).

Этап трэці – пройдзе з 21 па 30 
кастрычніка 2019 г.

Перапісчыкі будуць праводзіць 
апытанне рэспандэнтаў па месцы 
жыхарства (знаходжання) і на стацы-
янарных участках. 

П р ы  п р а в я д з е н н і  а п ы т а н н я 
насельніцтва перапісчык абавяза-
ны прад’явіць спецыяльнае пас-
ведчанне і пашпарт грамадзяніна 
Рэспублікі Беларусь. Таксама ён бу-
дзе мець сумку з лагатыпам перапісу 
і планшэт. Перапіс насельніцтва 

не ажыццяўляецца па каналах тэ-
лефоннай сувязі, таму, калі вам 
патэлефанавалі і прадставіліся асо-
бай, якая ажыццяўляе перапіс, ве-
дайце – гэта махляр. І ўжо ні ў якім 
разе не перадавайце такім асобам 
інфармацыю аб вашых банкаўскіх 
картках і інш.

Вы зможаце скараціць час вуснага 
апытання, калі назавеце перапісчыку 
свой ідэнтыфікацыйны нумар. 
Гэта дазволіць паскорыць працэс 
запаўнення перапіснога ліста за кошт 
загрузкі наяўных даных з рэгістра 
насельніцтва: прозвішча, імя, імя па 
бацьку, даты і месца нараджэння, 
полу, грамадзянства (подданства), 
месца жыхарства і (або) месца зна-
ходжання.

Па заканчэнні апытання перапіс-
чыкам даныя пра вас перадаюцца па 
абароненаму каналу сувязі на сервер 
Белстата і аўтаматычна выдаляюцца 
з планшэтнага камп’ютара.

Перапісчык не мае доступу да 
захаванай інфармацыі, не можа яе 
праглядаць або рэдагаваць пасля 

завяршэння апытання.
Большая частка перапісчыкаў – гэта 

студэнты, якія будуць праводзіць 
працу цалкам бясплатна. Будзьце 
ветлівыя адзін да аднаго! Сярод гэтых 
маладых людзей – вашы дзеці, унукі, 
знаёмыя. Праявіце грамадзянскую 
свядомасць!

Усяго вам будзе зададзена 49 
пытанняў (на перапісе 2009 года 
было 37). Ад перапісу да перапісу 
нязменнымі застаюцца наступныя 
пытанні: дата нараджэння; пол; род-
насныя адносіны (жонка, муж, дачка 
і г. д.); сямейнае становішча; мес-
ца нараджэння; бесперапыннасць 
пражывання ў населеным пункце; 
пражыванне 1 год і больш у другой 
краіне; грамадзянства; нацыяналь-
насць (этнічная прыналежнасць); 
родная мова; мова, на якой звычайна 
размаўляюць дома; узровень (сту-
пень) адукацыі; атрыманне адукацыі; 
крыніцы сродкаў існавання; праца ў 
апошні тыдзень да пачатку перапісу; 
планаванне нараджэння дзяцей 
(толькі для жанчын ва ўзросце 18-
49 гадоў).

Пры адказах на ўсе пытанні не 
патрабуецца дакументальнае пац-
вярджэнне, і чалавек вызначаецца 
самастойна, як адказаць.

Упершыню нам прапануюць адка-
заць на пытанні аб сельскагаспадар-
чай дзейнасці (зямельныя плошчы, 
пасевы, пагалоўе жывёлы і птушкі). 
Гэта агульнасусветная практыка.

Апытанне аб сельскагаспадар-
чай дзейнасці – самае поўнае і 
аб’ектыўнае даследаванне аграр-
ных рэсурсаў краіны, якое дазва-

ляе атрымаць адказ на пытанне: 
«Якімі рэсурсамі валодаюць хатнія 
гаспадаркі?» На аснове, у тым ліку і 
гэтых, даных будуць распрацоўвацца 
дзяржаўныя праграмы развіцця сель-
скай гаспадаркі.

У с е  д а н ы я ,  п р а д а с т а ў л е н ы я 
вамі ў ходзе перапісу, з’яўляюцца 
канфідэнцыйнымі і не падлягаюць 
перадачы ў падатковыя і іншыя 
дзяржаўныя органы, а таксама трэцім 
асобам.

Законам Рэспублікі Беларусь ад 13 
ліпеня 2006 г. №144-з «Аб перапісе 
насельніцтва» прадугледжана адказ-
насць за захаванасць інфармацыі і 
іншыя парушэнні заканадаўства аб 
перапісе.

Кожны павінен праяўляць сваю 
актыўную грамадзянскую пазіцыю. 
Без дакладнай інфармацыі аб тым, 
хто мы і якія мы, колькі нас, немагчы-
ма фарміраванне планаў будаўніцтва 
бальніц, школ, іншых сацыяльных 
аб’ектаў! 

Вынікі перапісу стануць асновай 
для прыняцця кіраўніцкіх рашэнняў 
у эканамічнай і сацыяльнай галінах 
жыцця краіны, будуць выкарыстаны 
пры фарміраванні рэспубліканскага і 
мясцовага бюджэтаў, размеркаванні 
фінансаў на пенсійнае забеспячэнне, 
медыцыну, адукацыю, жыллёва-каму-
нальную гаспадарку і іншыя сферы.

Б у д з е м  п а м я т а ц ь :  с ё н н я 
фарміруецца наш заўтрашні дзень!

Падрыхтавала 
В. М. ШАРШНЁВА,

паводле афіцыйных 
матэрыялаў.

В 2019 году прием заявлений от 
абитуриентов на первую ступень 
п о л у ч е н и я  о б р а з о в а н и я  п о 
дневной форме с полным сроком 
обучения производился по 21 
специальности, по заочной форме 
получения образования – по 9 (по 
4 специальностям набирали как 
на полный, так и на сокращенный 
срок обучения). План приема 
этого года составил: дневная 
форма получения образования – 
581 человек (из них 310 – за 
счет средств республиканского 
б ю д ж е т а ) ;  з а о ч н а я  ф о р м а 
получения образования – 339 
человек (из них 134 – бюджетные 
места).

План приема на обучение за 
счет средств республиканского 
бюджета выполнен полностью. Уже 
второй год подряд наш университет 
добивается этого без объявления 
дополнительного набора. Главная 
заслуга в этом достижении – слажен-
ная работа факультетов и лично 
де канов. 

Однако план приема на обучение 
на платной основе не выполнен – 242 
студента были зачислены на дневную 
форму получения образования (89,3% 
от плана) и 203 – на заочную (99% от 
плана). Традиционно в лидерах по 
выполнению плана набора оказались 
три факультета (они выполнили план 
на 100%): факультеты иностранных 
языков, педагогики и психологии 
детства и физического воспитания.

Наибольший конкурс и наивысшие 

проходные баллы на бюджетную 
форму по специальностям дневной 
формы получения образования (кроме 
традиционных специальностей 
«Правоведение» и «Экономическое 
право», где утверждено малое 
количество бюджетных мест) был 
отмечен на специальностях «Романо-
германская филология» (Английский 
язык и литература. Немецкий язык) – 
321, «Романо-германская филология» 
(Английский язык и литература. 
Французский язык) – 319 (4 человека 
на место), «Логопедия» – 293 балла 
(2,5 человека на место), «Психология» 
– 290 баллов (2,8 человека на место), 
«Физическая культура» – 271 балл 
(2,8 человека на место). Наибольший 
конкурс среди специальностей на 
обучение в дневной форме получения 
образования на платной основе – на 
специальности «Романо-германская 
филология» (Английский язык и 
литература. Немецкий язык)» – 1,3 че-
ловека на место и «Правоведение» – 
1,4 человека на место.

Наибольший конкурс и наивысшие 
проходные баллы по специальностям 
заочной формы получения обра-
зования на бюджетную форму отме-
чены на специальностях «Физи ческая 
культура» – 233 (2,6 человека на 
место), «Логопедия» – 224 балла 
(3,1 человека на место). Активно по-
дают документы абитуриенты и на 

специальности, обеспечивающие 
получение высшего образования 
в сокращенные сро ки, особенно 
на специальности «Дошкольное 
образование» – 2,1 человека на 
место и «Физическая культура» – 1,6 
человека на место.

В целом по университету средний 
конкурс составил:

на дневную форму получения об-
разования 

  за счет средств республиканско-
го бюджета – 1,8 человека на 1 место; 

  на платной основе – 0,95 челове-
ка на 1 место;

на заочную форму получения об-
разования 

  за счет средств республиканско-
го бюджета – 1,9 человека на 1 место;

  на платной основе – 1,8 человека 
на 1 место.

Наибольшее число зачисленных 
на 1 курс – абитуриенты из Могилева 
и Могилевской области (446 и 262 
человека соответственно). Далее 
следует Гомельская, Минская, 
Витебская области. По области наи-
большее число поступивших – из 
Бобруйска и Бобруйского района.

Без вступительных испытаний в 
университет зачислены:

на дневную форму получения 
образования – 32 человека. 

22 – выпускники профильных клас-
сов педагогической направленности 

(в прошлом году – 18);
3 – призеры республиканских 

олимпиад (1 – история, 2 – физиче-
ская культура); 

7 – закончившие учреждения обще-
го среднего образования, среднего 
специального образования с золотой 
или серебряной медалью или дипло-
мом с отличием на педагогические 
специальности по рекомендации 
педсоветов; 

на заочную форму получения 
образования – 22 человека

11 – закончившие учреждения 
среднего специального образования 
с дипломом с отличием; 

11 – победители и призеры чемпи-
онатов, финалов розыгрышей кубков, 
первенств мира и Европы, чемпиона-
тов Республики Беларусь. 

Набор в магистратуру по срав-
нению с 2018 годом уменьшился, 
что связано, в первую очередь, с 
изменением подходов министерства 

образования по формированию 
контрольных цифр приема на вторую 
ступень образования. Утвержденные 
контрольные цифры приема в 
магистратуру также выполнены 
полностью.

Прием осуществлялся на специаль-
ности: «Физическая культура и 
спорт», «Литературоведение», «Язы-
кознание», «История», «Психология», 
«Юриспруденция». Наибольшее 
число абитуриентов зачислено на 
специальность «Теория и методика 
обучения и воспитания (по областям 
и уровням образования)» – 29 человек 
на дневную форму обучения и 18 
человек на заочную форму, в том 
числе 2 человека за оплату. 

Безусловно, успешное проведение 
приемной кампании и выполнение 
плана приема зависит не только 
от слаженной работы сотрудников 
приемной комиссии университета, 
но от целенаправленной профориен-
тационной работы на факультетах и 
кафедрах в течение года. Прием – это 
уже определенный итог нашей работы 
с абитуриентами.

Д.А. Лавшук, 
доцент кафедры теории и мето-

дики физического воспитания, от-
ветственный секретарь приемной 
комиссии. 

«Погляд на сучаснасць – крок у будучыню»:
перапіс насельніцтва – 2019

Пад лозунгам «Погляд на сучаснасць – крок у будучыню» ў Рэспубліцы 
Беларусь пройдзе чарговы перапіс насельніцтва. Перапіс праводзіцца 
адзін раз на 10 год, у гэтым годзе ён арганізаваны з 4 па 30 кастрычніка.
У якасці валанцёраў на перапісе будуць працаваць болей за 100 
студэнтаў і 5 выкладчыкаў нашага ўніверсітэта.
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У Расійскай імперыі існавалі раз-
настайныя спосабы атрымання зван-
ня настаўнікаў. Многія педагогі мелі 
духоўна-рэлігійную адукацыю і былі 
асобамі духоўнага звання. Настаўнікаў 
для народных школ Беларусі рыхтавалі 
ў Пецярбургскай духоўнай акадэміі, 
у Магілёўскай духоўнай семінарыі. У 
Магілёве, Мсціславе, Гомелі і Оршы 
дзейнічалі павятовыя духоўныя вучэльні, 
многія гадаванцы якіх настаўнічалі. У 
Магілёве з 1778 г. дзейнічала каталіцкая 
семінарыя, якая рыхтавала манахаў – 
выкладчыкаў для школ. Дыяцэзія мела 
і акадэмію, якая (семінарыя з 1847, 
акадэмія з 1882) размяшчалася ў Санкт-
Пецярбургу. Семінарыя адкрывалася і 
ў Мсціславе. 

П а с л я  з а к р ы ц ц я  В і л е н с к а г а 
ўніверсітэта па меры росту сеткі школ 
узмацнялася праблема дэфіцыту па-
дрыхтаваных кадраў настаўнікаў. Для 
магілёўскіх школ педагогаў рыхтавалі ў 
Пецярбургскім педагагічным інстытуце, 
Нежынскім гісторыка-філалагічным 
інстытуце. У другой палове XIX ст. на 
беларускіх землях дадаткова былі ад-
крыты чатыры настаўніцкія семінарыі: 
Маладзечанская, Полацкая, Нясвіжская, 
Свіслацкая. Полацкая рыхтавала 
настаўнікаў для Віцебскай і Магілёўскай 
губерняў. Заканчэнне гімназій таксама 
давала магчымасць стаць настаўнікам. 
У канцы XIX ст. на беларускіх землях 
працавала сем мужчынскіх гімназій, у 
іх ліку Магілёўская і Гомельская, дзве 
прагімназіі, у тым ліку Бабруйская. 
У 1906 г. была адкрыта мужчынская 
гімназія ў Мсціславе.

У пачатку ХХ ст. школа дынамічна 
развівалася і назіраўся востры не-
дахоп кваліфікаваных настаўнікаў. 
На тэрыторыі Беларусі былі адкрыты 
яшчэ пяць настаўніцкіх семінарый: 
мужчынская ў Рагачове, жаночыя ў 
Барысаве, Оршы, Гомелі і Бабруйску. У 
1910 г. настаўнікаў для школ, у тым ліку 
і Магілёўскай губерні, стаў рыхтаваць 
Віцебскі настаўніцкі інстытут, а з 1913 па 
1918 г. – Магілёўскі настаўніцкі інстытут. 

Ва ўсіх пералічаных навучаль-
ных установах выкладаліся прад-
м е т ы  г і с т а р ы ч н а г а  ц ы к л а ,  а л е 
с п е ц ы я л і з а в а н а я  п а д р ы х т о ў к а 
настаўнікаў гісторыі на тэрыторыі 
Магілёўскай губерні адсутнічала. 
Настаўнікаў гісторыі з вышэйшай адука-

цыяй рыхтавалі ўніверсітэты метраполіі, 
перш наперш, Пецярбургскі і Маскоўскі. 

Пасля Кастрычніцкай рэвалюцыі ў 
снежні 1918 г. Магілёўскі настаўніцкі 
інстытут быў пераўтвораны ў педагагічны 
інстытут — вышэйшую навучальную 
ўстанову з чатырохгадовым тэрмінам 
навучання. Настаўнікаў для школ другой 
ступені вучылі на фізіка-матэматычным, 
сацыяльна-гістарычным, біялагічным, 
літаратурна-мастацкім і геаграфічным 
цыклах.  У  1919 г .  педагаг ічныя 
інстытуты пераўтварыліся ў інстытуты 
народнай адукацыі, а ў 1921 г. яны 
былі пераўтвораны ў практычныя 
інстытуты народнай адукацыі. Востры 
сацыяльна-эканамічны крызіс пасля 
Грамадзянскай вайны прывёў да за-
крыцця ў 1923 г. інстытута, які перадаў 
сваю матэрыяльную базу педагагічнаму 
тэхнікуму. 

У 1930 г. было прынята рашэнне аб 
аднаўленні педагагічнага інстытута ў 
Магілёве, які з 1 кастрычніка 1930 г. 
распачаў сваю дзейнасць. У 1934 г. было 
прынята рашэнне аб пераўтварэнні 
аддзяленняў інстытута ў профільныя 
факультэты з чатырохгадовым тэрмінам 
навучання. Такіх напачатку было 
ўтворана тры: гістарычны, геаграфічны, 
мовы і літаратуры з рускім і беларускім 
аддзяленнямі. Такім чынам, з 1934 г.
пачалася падрыхтоўка настаўнікаў 
гісторыі з вышэйшай адукацыяй на 
гістарычным факультэце. 

Па меры росту колькасці студэнтаў 
абвастрылася праблема недахопу 
кваліфікаваных кадраў выкладчыкаў. 
Яе ўзмацнілі  рэпрэсі і  студэнтаў 

і  выкладчыкаў усіх факультэтаў, 
якія прывялі да таго, што ў 1935 г.
востра не хапала, а ў 1936-1938 гг. 
практычна не засталося сваіх лектараў-

гісторыкаў. З-за знішчэння 
“шкодніцкіх кніг ворагаў на-
рода” катастрафічна не ха-
пала гістарычнай літаратуры. 
Меліся праблемы з наборам 
студэнтаў. Тым не менш, пра-
блемы, якія ўзнікалі, паступо-
ва вырашаліся. Факультэт да 
канца 1930 – пачатку 1940 гг.
перабудоўваў сваю працу ў 
адпаведнасці з прынятымі 
партыйнымі і дзяржаўнымі 
дакументамі. 

У 1937 г. пры педагагічным 
с т в а р а е ц ц а  н а с т а ў н і ц к і 
і н с т ы т у т  з  д в у х г а д о в ы м 
тэрмінам навучання,  як і 
рыхтаваў настаўнікаў, у тым 
ліку гісторыкаў, для няпоўнай 

сярэдняй школы, а ў наступным годзе 
была адкрыта аспірантура.

П р ы п ы н і л і с я  з а н я т к і  н а 
гістарычным факультэце ў чэрвені 
1941 г. З супрацоўнікаў Магілёўскага 
педагагічнага інстытута і педагагічнага 
вучылішча быў сфармаваны атрад на-
роднага апалчэння, які вызначыўся 
пры абароне горада. Многія выкладчыкі 
і  студэнты ВНУ прымалі актыўны 
ўдзел у ваенных дзеяннях на фран-
тах і ў партызанскіх атрадах. Героем 
Савецкага Саюза стаў студэнт інстытута 
Дзмітрый Жмуроўскі, у далейшым – до-
ктар гістарычных навук, прафесар БДУ. 

П р а з  м е с я ц  п а с л я  в ы з в а л е н -
ня Магілёва ад нямецка-фашысцкіх 
захопнікаў у ліпені 1944 г. інстытут 

аднавіў сваю дзейнасць. Адным з 
т р о х  а д н о ў л е н ы х  ф а к у л ь т э т а ў 
б ы ў  г і с т а р ы ч н ы .  А д р а д з і л а с я  і 
гісторыка-філалагічнае аддзяленне 
пры настаўніцкім інстытуце, якое з 
1945/1946 навучальнага года было пад-
зелена на два самастойныя аддзяленні 
– гістарычнае і аддзяленне літаратуры і 
мовы. Падрыхтоўка настаўнікаў гісторыі 
працягвалася і на завочнай форме на-
вучання. 

Вялікая ўвага да гістарычнай адукацыі 
ў інстытутах была выклікана тым, што 
на настаўнікаў была ўскладзена функ-
цыя ўпаўнаважанага сацыялістычнай 
дзяржавы – правадніка палітыкі партыі 
ў сферы духоўнага жыцця і ідэалогіі, 
а на настаўніка гісторыі – яго непас-
рэднага правадніка. Гісторыкі былі 
абцяжараны шматлікімі грамадскімі 
абавязкамі, даручэннямі, удзелам у 
агітацыйна-масавых мерапрыемствах. 
З педагогаў гісторыкаў у значнай част-

цы фарміраваліся кадры 
кіравання сістэмай на-
роднай адукацыі, розныя 
катэгорыі вызваленых пар-
тыйных, савецкіх, праф-
саюзных, камсамольскіх 
работнікаў. 

Значэнне падрыхтоўкі 
г історыкаў у Магілёве 
в ы р а с л а  ў  м а с ш т а -
бе БССР у сувязі з за-
крыццём гістарычнага 
факультэта ў Віцебскім 
педагагічным інстытуце 
ў 1955 г. Студэнты 3-га і 
4-га курсаў дзённага ад-
дзялення і аддзялення за-
вочнага навучання былі 
пераведзены з Віцебска 
на гістарычны факультэт 
Магілёўскага педагагічнага 

і н с т ы т у т а .  З  в е р а с н я  1 9 5 6  г .
 гісторыя КПСС пачала выкладацца ў 
Магілёўскім педагагічным інстытуце 
як асобная вучэбная дысцыпліна. Яна 
ўключалася ў вучэбныя планы ўсіх 
факультэтаў і чыталася выкладчыкамі 
кафедры марксізму-ленінізму. 

У 1956 г. гістарычны і геаграфічны 
факультэты былі аб’яднаны і пера-
ведзены на пяцігадовы тэрмін на-
вучання, які зноў быў пераведзены 
з пяцігадовага на чатырохгадовы з 
новага прыёму 1964 г. У лютым 1967 г. 
адбылася новая рэарганізацыя: на базе 
гісторыка-геаграфічнага ўтварыліся два 
факультэты – гістарычны і геаграфічны.

Па ініцыятыве дацэнта Гаўрылы 
І о н э  ў  1 9 6 4  г .  б ы ў  с т в о р а н ы 
археалагічны студэнцкі гурток. У 1973 г.
на базе гістарычнага факультэта 
Магілёўскага педінстытута адбылася 
пятая рэгіянальная канферэнцыя ВНУ 
Паўночнага Захаду і цэнтральных 
абласцей СССР з актыўным удзелам 
выкладчыкаў і студэнтаў гістфака. 

Лагічным вынікам развіцця навучаль-
най установы стала пераўтварэнне 30 
чэрвеня 1997 г. педагагічнага інстытута 
ва ўніверсітэт. У 2014 г. прайшла 
цырымонія падпісання дамовы аб 
супрацоўніцтве паміж гістарычнымі 
факультэтамі МДУ імя А.А. Куляшова і 
МДУ імя М.В. Ламаносава. 

Магілёўскі педінстытут, а затым 
універсітэт за гады свайго існавання 
падрыхтаваў каля 50 тысяч спецыялістаў 
пераважна для галіны народнай ас-
веты. Сярод выбітных выпускнікоў-

г і с т о р ы к а ў  м н о с т в а 
педагогаў, заслужаных 
настаўнікаў і выдатнікаў 
а с в е т ы  Р э с п у б л і к і 
Беларусь, навукоўцаў, 
дзяржаўных дзеячоў: 
П р э з і д э н т  Р э с п у б л і к і 
Беларусь А. Р.Лукашэнка, 
Герой Савецкага Саюза 
Д .  Ж м у р о ў с к і ,  Г е р о й 
Сацыялістычнай Працы 
М. Зімянін, члены-карэ-
спандэнты Нацыянальнай 
акадэміі навук Беларусі 
Ніна Каменская і  Ігар 
Марзалюк.

Пасля рашэння аб стварэнні ў 
1990 г. Музея гісторыі Магілёва 
в о с т р а  ў с т а л а  п ы т а н н е  а б 
п а с к о р а н ы м  ф а р м і р а в а н н і 
асноўнага, навукова-дапаможнага 
і  і н ш ы х  ф о н д а ў  м у з е я .  У 
фарміраванні яго фондаў прынялі 
ўдзел выкладчыкі і супрацоўнікі 
М а г і л ё ў с к а г а  п е д а г а г і ч н а г а 
інстытута імя А.А. Куляшова: Алег 
Дзячэнка, Пётр Лярскі, Віктар 
Старасценка, Ігар Шаруха і інш., 
а таксама некалькі пакаленняў 
студэнтаў-гісторыкаў. 

Н а й б о л ь ш а я  к о л ь к а с ц ь 
экспанатаў музею гісторыі 
Магілёва была перададзена 
археолагамі пасля правядзення 
шматгадовых археа лагічных 
раскопак, у якіх непасрэдны 
ў д з е л  п р ы м а л і  с т у д э н т ы -
гісторыкі пад час правядзення 
летніх палявых практык. 

А д с у т н а с ц ь  у  м у з е і 
гісторыі Магілёва, а таксама 
ў музейных экспазіцыях МДУ 
і м я  А . А .  К у л я ш о в а  м н о г і х 
п р а д м е т а ў  ш т о д з ё н н а г а 
п о б ы т у  д а л о  п а д с т а в ы 
выкладчыкам г істарычнага 
факультэта падчас правядзення 
летніх этнаграфічных, гісторыка-
краязнаўчых, архіўна-музейных 
практык сабраць, а затым перадаць у 
музей вялікую колькасць экспанатаў. 
П а с т у п о в а  с т а л і  з р а з у м е л ы м і 
пазнавальныя, вучэбныя і выхаваўчыя 
магчымасці, якія адкрывала такога 
роду збіральніцкая дзейнасць, 
выкрышталізоўваліся  вучэбна-
м е т а д ы ч н ы я  п а д ы х о д ы  д а  я е 
арганізацыі. 

У межах курса “Краязнаўства і 
э т н а л о г і я  Б е л а р у с і ”  с т у д э н т ы 
ўдзельнічалі ў пошуку прадметаў 
ш т о д з ё н н а г а  ў ж ы в а н н я ,  я к і я 
ф і к с а в а л і с я  ў  а д п а в е д н а с ц і  з 
алгарытмам апісання музейных 
прадметаў, якія праз некалькі гадоў 
сталі афармляцца як паўнавартасныя 
вучэбна-даследчыя студэнцкія 
п р а е к т ы .  В а р т а  з а ў в а ж ы ц ь , 
што большасць студэнтаў,  як і 
большасць жыхароў нашай краіны, 
былі ўпэўнены, што ў іх няма вартых 
музеяў прадметаў. Менавіта змена 
светапогляду на прадметны свет вакол 
іх, усведамленне яго каштоўнасці для 
сённяшняга і будучых пакаленняў і 
былі аднымі з галоўных задач гэтай 
праектнай дзейнасці. 

З самага пачатку перад студэнтамі 
ставіліся пэўныя абмежаванні ў сферы 

пошуку прадметаў. Так, забаранялася 
прыносіць прадметы антыкварыяту, 
іконы, грашовыя знакі, прадметы, 
якія маюць каштоўныя металы і 
іншыя адносна дарагія прадметы. 
У дадатак да гэтага студэнтам 
тлумачылася важнасць захоўвання 
сямейных рэліквій у сем’ях для 
будучых пакаленняў роду. Рэчы ў музеі 
перадаваліся бясплатна, студэнты 

за выкананне праектаў атрымоўвалі 
звычайныя адзнакі, як за выкананне 
іншых вучэбных заданняў – напісанне 
рэфератаў, выступленне з дакладамі 
і г.д. 

Паралельна студэнты пад на-
шым кіраўніцтвам распрацоўвалі 
індывідуальныя даследчыя праекты 
па папулярызацыі, мемарыялізацыі, 
ахове або выкарыстанні аб’ектаў 
г і с т о р ы і  і  к у л ь т у р ы  п а  т э м е 
“Ахова і выкарыстанне гісторыка-
культурнай спадчыны” ў межах курсу 
“Краязнаўства і этналогія Беларусі”. 
Слайд-прэзентацыі  студэнцкіх 
праектаў публічна абмяркоўваліся 
на семінарскіх занятках і адкрытым 
пасяджэнні факультэцкага савета 
навукова-даследчага таварыства 
студэнтаў гістфака. Найлепшыя, 
на погляд студэнтаў, прапановы 
адсылаліся ў адпаведныя органы 
ўлады, установы культуры, што 
спрыяла актуалізацыі пытанняў па іх 
ахове і выкарыстанні. 

Першыя прадметы былі здадзены 
ў музей гісторыі Магілёва з нашай 
дапамогай у 1994 г. У красавіку 
н а м і  б ы ў  п е р а д а д з е н ы  п е р ш ы 
экзэмпляр пачатковага нумара 
часопіса “Магілёўская даўніна” з 
аўтографамі ўсіх аўтараў нумара, а 

другім прадметам стала сякера XVIII –
пачатку XIX ст. Яна была знойдзена 
нашым сынам Арцёмам падчас 
сямейнага шпацыру ў красавіку 1994 г. 
у Падміколле. Гэтыя першыя музейныя 
прадметы падказалі, што цікавыя 
знаходкі існуюць вакол нас. 

З 1996 г. мы пачалі арганізоўваць 
экспедыцыйныя выхады ў розныя 
рэгіёны Магілёўскай вобласці для 
збору інфармацыі аб штодзённым 
жыцці насельніцтва ў гады Вялікай 
А й ч ы н н а й  в а й н ы ,  п а д ч а с  я к і х 
паралельна займаліся  зборам 
прадметаў сялянскага побыту. 

Найбольш шчодрым на знаходкі 
выдаўся 1999 г., які прынёс 123 
прадметы. Асаблівую цікавасць 
выклікала фарфоравае фабрычнае 
блюда (32,7 х 3 см.) канца ХІХ – 
пачатку ХХ ст. з клеймамі “Германія”, 
“По заказу Торг. Дома Кунстъ и 

Альберсъ”. Нічым не адметнае ў 
антыкварным сэнсе, яно да таго ж было 
пабіта і складалася з чатырох частак, 
якія былі склеены і замацаваны 17-ю 
металічнымі скобамі, што выклікала 
пытанні аб мэтазгоднасці такіх работ. 
Дадатковае апытанне перадатчыка 
выявіла, што нявеста ў адпаведнасці 
з традыцыяй наўмысна разбівала 
блюда на вяселлі, а гаспадар яго 
аднаўляў і захоўваў. Блюда з’яўлялася 
сямейным абярэгам і сімвалізавала 
трываласць сям’і, у якой могуць быць 
спрэчкі, сваркі ці нават бойкі, але сям’я 
павінна захоўвацца нягледзячы на ўсе 
выпрабаванні. 

У 2001 г. мы паспрыялі перадачы 
калекцыі кніг нямецкай бібліятэцы 
вермафхта з Магілёўскага абласнога 
дзяржаўнага архіва ў колькасці 67 кніг, 
а ў 2002 г. – 62 антысавецкіх брашур, 
улётак, часопісаў ваеннага часу. 

Супраца з універсітэтам дапамагла 
ў 2003 г. музею займець цікавую 
калекцыю дакументаў і кніг сям’і 
Якаўлевых. Яна была перададзена 
дзякуючы былой студэнтцы-завочніцы, 
якая працавала ў вучылішчы швейнікаў 
майстрам вытворчага навучання, а ў 
свой час выконвала заданне па пошуку 
прадметаў. Досвед той дзейнасці 
дапамог ёй, калі яна даведалася 
аб рукапісных кнігах, якія пыліліся 
на гарышчы сям’і навучэнкі з яе 
групы. Былая гістфакаўка выйшла на 
нас, а затым паспрыяла перадачы 
ўнікальных дакументаў і кніг у музей. 
Усяго было перададзена 7 прадметаў, 
найбольш каштоўнымі былі рукапісныя 
“Записки судебной медицины по 
лекциям Ординарного Профессора 
Е.В. Пеликана» 1836 г. 

Надзвычайнай удачай стала пера-
дача 19 асабістых рэчаў 
і фотаздымкаў, звязаных 
з жыццём і творчасцю 
кінарэжысёра Віктара 
Т у р а в а ,  с а  с в а я к а м і 
я к о г а  м н е  д а в я л о с я 
пазнаёміцца на цырымоніі 
пахавання народнага 
п і с ь м е н н і к а  В а с і л я 
Быкава. 

Так,  у  2014 г.  намі 
была перададзена адна, 
але надзвычай важная 

знаходка. Пад час штогадовай ва-
л а н ц ё р с к а й  а к ц ы і  “ З б е  р а ж о м 
Палыкавіцкую крыніцу” студэнтаў 
г і с т а р ы ч н а г а  ф а к у л ь т э т а  п а 
ачыстцы тэрыторыі вакол крыніцы 
ад смецця Аляксандр Белавусаў – 
старшыня праваслаўнага “Прыходу 

Вялікапакутніцы Параскевы” – у 
знак падзякі пачаставаў студэнтаў 
і выкладчыкаў бярозавым сокам і 
паказаў “жалязяку” знойдзеную ў 
пяску, які быў намыты земснарадам 
з  р э ч ы ш ч а  Д н я п р а .  П р а д м е т 
быў перададзены мне, а затым 
ідэнтыфікаваны археолагам Ігарам 
Марзалюком як каштоўная сякера 
(19 х 11 см) канца Х–ХІІ ст. з рэшткай 
аўтэнтычнага дубовага дрэўка (11 см). 

Усяго аўтарам артыкула і студэнтамі 
г істарычнага факультэта было 
сабрана, а затым перададзена ў 
музей гісторыі Магілёва больш за 
800 прадметаў. Варта дадаць, што 
ў 2017 і ў 2019 гг. намі перададзена 
ў музей і  знаходзіцца ў стадыі 
афармлення яшчэ каля 60 кніг, 90 
фотаздымкаў, 10 грампласцінак, 
4 шкляных прадметы, сярод якіх 
каштоўная бутэлька з фігурнага шкла 
“Янікъ”, 4 фотаапараты, 1 ліхтар, 
ёлачныя ўпрыгожванні, некалькі 
мабільных тэлефонаў і некаторыя 
іншыя разнастайныя прадметы. Разам 
каля 180 прадметаў. Такім чынам, 
агульная колькасць перададзеных 
рэчаў павінна скласці больш за 1 000 
музейных прадметаў.

Фактычна гэты тэкст з’яўляецца не 
толькі абагульненнем збіральніцкай 
п р а ц ы  с т у д э н т а ў - г і с т о р ы к а ў , 

супрацоўніцтва музея 
г і с т о р ы і  М а г і л ё в а  і 
М а г і л ё ў с к а г а  д з я р -
жаўнага ўніверсітэта 
імя А.А. Куляшова, але 
і  данінай удзячнасці 
пакаленням студэнтаў-
гісторыкаў, якія прынялі 
ўдзел у фарміраванні 
калекцый магілёўскіх 
музеяў. 

Т а к а я  д з е й н а с ц ь 
в ы  х о ў  в а е  ў  м о л а д з і 
паважлівае стаўленне да 
матэрыяльнай і духоўнай 
спадчыны, спрыяе яе 
ахове і назапашванню, 

ф а р м і р у е  ў  с т у д э н т а ў  н а в ы к і 
супрацоўніцтва з музеямі краіны. 

А.Р. АГЕЕЎ, 
прафесар кафедры археалогіі 

і спецыяльных гістарычных 
дысцыплін.

ГІСТОРЫЯ ГІСТАРЫЧНАЙ АДУКАЦЫІ
2019 год з’яўляецца юбілейным для гісторыка-філалагічнага факуль-

тэта: выкладчыкі і студэнты адзначаюць 85-годдзе з пачатку падрыхтоўкі 
спецыялістаў-гісторыкаў і філолагаў у Магілёўскім педагагічным 
інстытуце.

ЦІКАВЫЯ ЗНАХОДКІ ВАКОЛ НАС

Будынак Магілёўскага педінстытута. Пач. 

Будынак Магілёўскага педінстытута. 
Пач. ХХ ст.

Ратуша – будынак Музея гісторыі Магілёва

У залах музея

Экспанаты музея

Прафесары П.Ф. Дзмітрачкоў і П.Р.Лук'янаў 
ля галерэі кіраўнікоў універсітэта

Студэнты гістарычнага факультэта. 1930-я гг.
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М н е  в ы п а л а 
уникальная воз-
можность познако-
миться с одним из 
красивейших горо-
дов нашей страны 
– Лидой. Да, я дей-
ствительно никогда 
раньше не была в 
этом месте. 

Началось все с 
теплого августов-
ского дня. Я, сидя 
д о м а ,  п ы т а л а с ь 
скрыться от жар-
ких лучей солнца. И 
как обычно проли-
стывала новости на 
своей страничке «Вконтакте». Среди 
огромного количества информации 
меня заинтересовало заглавие «XIII 
Лидский Байк Фестиваль пройдет 
23–25 августа». Тема мотоциклов и 
мотоциклистов всегда интересовала 
меня. И я решила отправиться туда. 
Родители, выслушав мое предло-
жение о посещении Лиды, сразу же 
согласились. И через несколько дней 
мы уже ехали в этот удивительный 
город. 

После посещения фестиваля мы 
решили прогуляться по Лиде. Сказать 
честно, я не надеялась увидеть чего-
то необычного и красивого. Мне ка-
залось, что ничего не сможет удивить 
меня в этом небольшом городке. Но 
как же я ошибалась… 

Первым местом, которое мы реши-
ли посетить, был Лидский замок – с 
виду небольшая постройка ХІV века, 
окруженная зеленью. Однако после 
входа туда перед нами открылся 
прекрасный вид на внутренний двор, 
поразила оригинальная архитектура. 
Наслаждались этим великолепием 
мы очень долго. Я с уверенностью 
могу сказать, что Лидский замок ни-
чуть не хуже Мирского и Несвижского. 

Мы посетили мемориал «Курган 
Славы». Подобные места всегда вы-
зывали у меня бурю эмоций. Этот раз 
не стал исключением. Именно здесь 

можно почтить память погибших вои-
нов, которые защищали нашу Родину 
в годы войны. Даже маленькие дети 
прекращали плакать и внимательно 
слушали рассказы родителей о слу-
чившемся. Такие места несут в себе 
особую атмосферу, которая не смо-
жет оставить никого равнодушным.

И вот уже стемнело… Мы решили 
прогуляться по городу. Эта идея не 
сразу понравилась мне, ведь я и пове-
рить не могла, что настроение этого 
места так совпадет с моим. Я шла 
по самому центру города, но нигде 
не гудели машины, люди медленно 
прогуливались по узеньким улочкам 
и разговаривали о своем. Не было 
никакой суматохи и шума. Такая ат-
мосфера удивляла 
и зачаровывала. С 
обеих сторон мель-
к а л и  к и р п и ч н ы е 
дома, из открытых 
окон доносились 
звуки включенного 
телевизора. Дети 
катались на каче-
лях, подростки си-
дели на лавочках и 
оживленно обсуж-
дали свои новости. 
Казалось, что улыб-
ка навсегда посели-
лась на моем лице. 

Изумительным был вид на Лидское 
озеро. Шелестела от легкого ветерка 
трава на берегу. Где-то неподалеку 
было слышно кряканье уток и крики 
пролетающих чаек. Люди сидели 
около воды и наслаждались красотой 
природы. На душе у меня царило спо-
койствие. Мысли были лишь о том, 
почему я не побывала здесь раньше?

Поначалу показавшийся старым 
и мрачным, город удивил своими 
достопримечательностями, людьми 
и настроением. Мы отправились 
домой. Всю дорогу меня перепол-
няли эмоции. Сложно было 
представить, что 
небольшой горо-
док Гродненской 
области сможет 
запасть в мое сердце. Только сейчас 
я поняла, почему Лиду называют жем-
чужиной гродненской земли. Даже 
сейчас я продолжаю вспоминать этот 
город и в ближайшее время хочу от-
правиться туда вновь. 

Мое небольшое путешествие по 
нашей стране останется в памяти 
надолго. Очень хочу побывать в 
Солигорске. Если вы так же, как и я, 
не решались посещать небольшие 
города Беларуси, то обязательно по-
пробуйте. В них особая атмосфера. 
Волшебство тишины, покоя, умиро-
творенности и необычной красоты, 
которую не передать словами, кото-
рую можно только видеть, слышать и 
чувствовать…

Ксения МАРТУСЕВИЧ,
студентка 2 курса историко-

филологического факультета.

Бялынічы, Бялынічы – 
святлынь гаёў бярозавых… 

Мая малая радзіма – Бялынічы. У гэтым прыгожым гарадку я 
нарадзіўся і пражыў большую частку свайго жыцця. 

Самыя дарагія ўспаміны мае звязаны з маленствам. У дзяцінстве я хадзіў 
у дзіцячы садок № 2. На той момант для мяне галоўным аўтарытэтам была 
выхавальніца. Прыпамінаю, як катаўся на каруселях і марыў пра прыгожае і 
светлае жыццё. Знаходжанне ў дзіцячым садку чаргавалася з частым навед-
ваннем бабулі, з якой у мяне былі звыштрывалыя сяброўскія адносіны, бо яна 
выхоўвала мяне ў найлепшых традыцыях усёдазволенасці. Выхаднымі днямі 
мы гулялі з ёй па парку, яна набывала мне розныя адукацыйныя гульні, у якія 
і сама гуляла са мной з задавальненнем. 

Не меншы ўнёсак у маё развіццё як творчай асобы паклаў мой дзядуля, які 
распавядаў павучальныя гісторыі са свайго жыцця і вучыў гуляць на гармоніку. 

Але самую галоўную адукацыю жыцця дала мне маці. Яна ча-
ста размаўляла са мной, паступова ўводзіла ў дарослы, не-

зразумелы пакуль што свет недарэчных, невытлумачальных 
з пазіцый дзіцяці 
здарэнняў, чыта-

ла мне павучаль- ныя казкі і байкі, 
вучыла дабрыні, с п а г а д л і в а с ц і , 
удзячнасці. 

Калі я пайшоў у  ш к о л у ,  т о 
з р а з у м е ў ,  ш т о жыццё, насамрэч, 
не такое простае, як мне бачылася 
ў дзіцячым сад- ку. Неяк адразу 
п а в я л і ч ы л а с я колькасць людзей, 
з якімі я пачаў ся- браваць ці проста 
м е ц ь  з н о с і н ы . П а ч а л і с я  з у с і м 
складаныя ўрокі, на якіх, аднак, я 
хутка асвоіўся і з галавой акунуўся 
ў  а д у к а ц ы й н ы працэс. Так зда-
р ы л а с я ,  ш т о  ў маім класе апы-
нулася шмат зна- ёмых з дзіцячага 
садка, і  я хутка зарыентаваўся, 
з  к і м  т р ы м а ц ь с у в я з ь .  З  п я -
т а г а  к л а с а  м ы з  т а в а р ы ш а м і 
н а в е д в а л і спаборніцтвы па 
гандболе, бавілі вольны час гуль-
нёй у настольны тэніс.

Для мяне Бялынічы – гэта не пустое слова, а калыска фарміравання маёй 
асобы. І я вельмі ўдзячны лёсу, што “з усіх краёў ён выбраў для мяне навекі 
гэты”. Маё сэрца сугучнае са шчырымі радкамі невядомага мне земляка 
Змітрака Марозава:

Бялынічы, Бялынічы – 
Святлынь гаёў бярозавых… 
Для чыстых душ раскрылены 
Іх весніцы бусліныя. 
Бялынічы, Бялынічы... 
Начных дажджоў сімфоніі, 
Друці журба вярбовая 
Сярод лугоў няскошаных. 
Бялынічы, Бялынічы, 
Валошак сінь цнатлівая, 
Юнацтва незваротнага 
Пяшчота жураўлівая.

Віталь ПАЛАВІНСКІ, 
студэнт 2 курса гісторыка-філалагічнага факультэта. 

– С чего началось 
твое увлечение му-
зыкой?

– Родители в детстве 
постоянно водили меня 
по каким-то интерес-
ным местам, на кружки. 
Изначально я занимался 
футболом где-то с 6 до 
8 лет, пока однажды в 3 
классе у меня спросили: 
хочешь музыкой зани-
маться? Этого я совсем 
не ожидал, но моя мама 
была очень уверена в 
том, что я должен захо-
теть заниматься музы-
кой. Мы с ней пришли в 
музыкальный колледж, 
мне показали несколько 
инструментов, и я понял, 
что здесь я надолго.

– А как ты выбрал свой инстру-
мент? 

– Мое первое впечатление было 
неоднозначным: ну ложка и ложка. Но 
что-то в ней было необычное, особен-
ное, что заставило меня без лишних во-
просов выбрать именно домру. Потом я 
сходил на вступительные экзамены, и с 
этого момента все закрутилось.

– Каким, по твоему мнению, дол-
жен быть хороший музыкант?

– Нужно очень много трудиться, что-
бы стать действительно профессиона-
лом в своем деле. Сейчас многие идут 
в музыку, потому что думают, что это 
легко. На самом деле все не так про-
сто. Вообще, чтобы чего-то добиться, 
в тебе должна быть уверенность, про-
центов 90, иначе это плохо кончится. 
Если ты в себя не веришь, то у тебя нет 
стимула и желания добиваться, ведь 
любой путь к успеху лежит через пробы 
и ошибки. Но если ты в себя веришь, 
то ты ошибаешься и идешь дальше. 
Всегда нужно идти до конца. 

– Каждый ли человек может за-
ниматься музыкой?

– Для того чтобы заниматься музы-
кой, нужен определенный склад ума. 
Нужно многое чувствовать и понимать. 
В любой работе человек должен от-

даваться полностью. 
Музыка не должна быть 
работой. Ты должен по-
лучать кайф от того, что 
ты делаешь. Поэтому, 
думаю, не каждый смо-
жет заниматься этим 
видом деятельности.

– Поделись своим 
секретом успеха.

–  Т р у д .  В е з е н и е . 
Усидчивость. Хороший 
отдых. Вот мой секрет.

Я бы еще отметил, что 
высшее образование 
тоже поможет вам. О 
нем не стоит забывать.

– Какие у тебя были 
казусы во время вы-
ступлений?

– Меня шампанским обливали на 
концертах дети. Всякое бывает, глав-
ное к этому относиться с юмором и 
иронией. 

– Как решают конфликты музы-
канты?

– Ребята, ругаться – плохо. Вы 
портите свое здоровье. Но если кон-
фликт неизбежен, то всегда можно 
договориться, а если нет, то ходите, 
ребята, со своими друзьями (на всякий 
случай). 

– В заключении, Глеб, поделись с 
читателями своей мечтой.

– Хочу заработать достаточное ко-
личество денег для поездки на Бора-
Бора. Это очень красивый остров во 
Французской Полинезии и Тихом 
океане.

– Пожелай что-нибудь нашим 
читателям.

– Старайтесь чего-то достичь, идите 
к своей цели, не пропускайте пары, 
а если пропускаете, то с пользо й для 
себя, но потом все же извинитесь 
перед преподавателем, будьте поря-
дочным человеком. 

Беседовала Мария ЮРЧЕНКО, 
студентка специальности 

«Журналистика (Печатные СМИ)».

В Минске я  сдал второе не 
менее важное тестирование по 
обществоведению и охотно посещал 
занятия по журналистике. С ребя-
тами, которые тоже мечтали о ка-
рьере ведущих или телекоммента-
торов, я очень быстро нашёл общий 
язык. На курсах нас учили правильно 
писать сочинения и эссе, отвечать 
перед комиссией на вступительном 
э к з а м е н е  и  о т к р ы в а л и  т а й н ы 
журналистики. В Минске мне не 
очень нравилось: шум, суета – всё 
это не для меня, да и результаты 
тестирования по белорусскому языку 
оказались весьма плачевными. Курсы 
закончились, и я вернулся 
на Могилёвщину. Здесь я 
сдал своё последнее ЦТ по 
истории (не очень хорошо) 
и снова поехал в Минск 
– на этот раз подавать 
д о к у м е н т ы  и  с п у с т я 
несколько дней сдавать 
вступительные экзамены. 

Первым испытанием на 
пути к карьере оказалось 
сочинение на одну из трёх 
тем. Честно сказать, я уже и не помню 
тему, на которую написал четыре 
листа, но компетентное жюри, увы, не 
оценило моего «творчества». В итоге 
– 30 баллов (3 балла по десятибалль-
ной системе). Многие ребята были не 
довольны результатами, считали, что 
им занизили баллы. В тот момент я 
также был страшно недоволен своей 
оценкой. Но сегодня я понимаю, что 
этих баллов мне хватило. 

В т о р ы м  н е  м е н е е  в а ж н ы м 
экзаменом было собеседование 
с тремя экспертами в области 
журналистики. Я шёл одним из по-
следних в надежде на усталость 
жюри и желание членов комиссии 
побыстрее уехать домой. Экзамен 
начался… Первые два абитуриента 
выбегали с оценками не ниже 
восьми. Тут все поняли, что эксперты 
в хорошем настроении, и ребята 

немного расслабились, но спустя 
пару человек все онемели от ужаса: 
абитуриенты выбегали в слезах, 
кто-то выходил с каменным лицом, 
из аудитории доносились голоса на 
повышенных тонах. Недовольство 
ж ю р и  ч у в с т в о в а л о с ь  д а ж е  н а 
расстоянии, даже за закрытой 
дверью. 

Время бежало, и очередь дошла 
до меня. Ноги подкосились, мысли 
перепутались. Когда я вошёл в 
кабинет, эксперты сидели, словно 
только что приехали на экзамен. 
На несколько секунд я забыл, как 
меня зовут и что нужно хотя бы 
поздороваться.  Вытянув свой 

билет «несчастья», я сел за парту и 
начал писать. Начеркал я, конечно, 
немного, начал отвечать, но меня 
остановили и сказали, что мой ответ 
не соответствует вопросу (все вопро-
сы на белорусском языке), видимо, 
моё волнение не дало возможности 
правильно понять даже суть вопроса. 
В итоге мне поставили 4 балла.

Н а  с л е д у ю щ и й  д е н ь  б ы л о 
з а ч и с л е н и е ,  н о  в  с п и с к а х  н а 
бюджетные места моя фамилия не 
значилась. Без сомнения, она бы не 
была названа и на платные места. 
Я понял, что ничего не выйдет, и 
забрал документы. Запасным моим 
вариантом был МГУ имени А. А. 
Кулешова. Здесь мне сказали, что в 
списке платных мест я седьмой и до 
конца подачи документов осталась 
шесть дней. С одной стороны, 
волноваться нет повода, но с другой, 

– кто знает?.. Первый и второй дни 
прошли без особых поводов для 
волнения и паники, я временами 
мониторил списки и наслаждался 
последними днями лета. Но уже 
на третий день, после очередного 
обновления списка, я увидел, что 
занимаю уже восьмое место, а 
не седьмое. Особого страха я не 
испытал, мне казалось, что ещё один 
или максимум два человека подадут 
документы, что причин для волнения 
просто нет, но не тут то было... 

На четвёртый день в полночь я 
провёл очередной мониторинг, и 
ужасу не было предела: я занимал 
девятое место из десяти возможных. 
Вот именно в этот момент я начал 
паниковать. Весь пятый день я ходил 
в страхе, мне было жутко обновлять 
мониторинг, но, к счастью, никто 
в этот день больше документов не 

подал. В середине шесто-
го дня я обновил монито-
ринг в последний раз: там 
было помимо меня ещё 
одиннадцать человек! Ещё 
двое студентов набрали 
баллы в  районе моих. 
Всю ночь я не мог уснуть, 
казалось, что последний 
шанс ускользает прямо 
из рук.  На следующий 

день мы поехали смотреть списки 
зачисленных студентов…

Крики радости! Весь университет 
слышал о том, что я поступил. 
Счастью не было границ. Родные и 
близкие были счастливы, как и я. Я не 
расстроился, что не поступил в БГУ, 
потому что приобрел замечательный 
опыт.

Я счастлив, что познакомился 
с  д е в я т н а д ц а т ь ю  н о в ы м и  и 
интересными ребятами, с хорошими 
преподавателями. И главное – я не 
жалею о выборе профессии. А когда 
вдруг начинаю сомневаться, то вспо-
минаю свои совсем недавние пережи-
вания и думаю о нескольких баллах, 
которые дали мне возможность на 
обучение, пусть и платное.

Владимир ЖИЛЕНКОВ,
студент 2 курса историко-

филологического факультета.

– кто знает?.. Первый и второй дни 

ПОСЛЕДНИЙ В СПИСКЕ…
Стать ведущим новостей мечтают многие люди, поступающие на 

специальность «Журналистика». Быть одним из телеведущих хотел 
и я. Весь год я усердно работал на аттестат, а после выпускного и 
ЦТ по белорусскому языку поехал в БГУ на курсы. Так началась моя 
вступительная кампания…

Играл в футбол, 
а стал музыкантом!

Магистрант факультета начального и музыкального образования, 
домрист, участник многочисленных музыкальных конкурсов Глеб 
Старовойтов рассказал нам о том, как он выбирал инструмент, на ко-
тором будет играть, о казусах во время выступлений и как он решает 
творческие конфликты.

ЖЕМЧУЖИНА ГРОДНЕНСКОЙ ЗЕМЛИ
Путешествие… Каждый из нас воспринимает это слово по-своему. 

У некоторых в голове мгновенно всплывает картинка машины, кото-
рая едет по ночной дороге, освященной фонарями. У других же перед 
глазами появляется морское побережье, пальмы и ласковое солнце. 
Но для меня путешествие этим летом выдалось крайне необычным и 
ярким. «Где же я побывала?» – спросите вы.

Г.Старовойтов

Лидский замок

Крестовоздвиженский фарный костел ХVIII в.

Гарадская аллея
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ЛИЧНОСТЬ

Мария Станиславовна Чернова, 
доцент кафедры литературы и 
межкультурных коммуникаций, 
высказала своё мнение об учебе в 
нашем университете, об атмосфе-
ре на историко-филологическом 
факультете и своих увлечениях.

– Мария Станиславовна, как Вы 
считаете, актуально ли сейчас 
учится на филолога? 

– Вот, знаете, профессия, как жена 
или как муж: ты выбираешь, полно-
стью отдавая себе отчет в том, что 
ты с этим человеком будешь жить 
всю свою оставшуюся жизнь. Тут 
возникает вопрос: «Сможешь ты или 
не сможешь терпеть эту личность до 
гробовой доски?» Мне кажется, что 
такой подход к выбору специально-
сти наиболее продуктивный, потому 
что от ответа на него зависит самое 
главное: как ты устроишься в своём 
будущем.

– Есть такой термин – «профес-
сия будущего». Как Вы считаете, 
что это за профессия?

– Вы знаете, это все слова, связан-
ные с пиаром. Это пиар профессии, 
пиар направления, пиар факультета 
и университета. Если же человеку 
хватило ума и он сделал правильный 
выбор, чтобы быть на своём месте, то 
он будет себя чувствовать хорошо, он 
будет профессионалом и у него будет 
отдача соответствующая. Мне очень 
нравится фраза: «Все профессии 
нужны, все профессии важны».

– Из-за Вас отчисляли студен-
тов? Насколько тяжело быть при-
частным к отчислению?

– Было такое, было и не раз, но 
давно. Сейчас я старею: добрею, ста-
новлюсь терпимей. Только агрессии 
у меня никогда не было, отчисляла 
исключительно по неуспеваемости. 
Я ведь не на казнь отправляла. Тогда 
был немного другой подход к об-
разованию. Был конкурс, отбор, и 
строгость имела значение. Мы ста-
рались выпустить подготовленных 
специалистов, а не просто заполнить 
бюджетные места.

– Что изменилось в образовании 
за время Вашей работы? Хотели 
бы Вы что-нибудь изменить?

– Категорически нет. Знаете, выс-
шее образование, точнее, то, что мы 
называли нашей системой образова-
ния, отличной от других, советской, 
отличалось возможностью общения 
студента с преподавателем. Это было 
на уровне лекций, их было много. Это 
было на уровне практических, их так-
же было много. Мы много общались 
по поводу научных работ, не зазорно 

было со студентами общаться. Этот 
формат заставлял нас быть в тонусе, 
потому что невозможно давать выс-
шее образование потоком, унифици-
ровано. Всё идет к тому, что препо-
даватель становится ретранслятором 
некой информации. Есть какие-то 
страницы, их можно загнать на сайт 
в некую оболочку: студент почитал, 
выполнил задание – готово. То есть 
преподавателя как личность вообще 
можно исключить из этой системы. Я 
считаю, это неправильно, это развра-
щает и студентов, и преподавателей. 

Конечно, не надо меня считать ре-
троградом. Я понимаю, время идёт, 
требования меняются. У нас компью-
теров не было – были книги. Но суть 

в том, что прежде чем я найду одну 
маленькую цитату, я прочитаю всю 
книгу. Я могу не найти нужную фразу, 
но буду искать – и прочту ещё 5 книг. 
У меня иногда студенты спрашивают: 
«Мария Станиславовна, вы прям, 
как компьютер. Откуда вы столько 
знаете?» Оказывается, потому, что я 
искала много цитат.

– Кто из студентов Вам запом-
нился больше всего?

– Запомнились 
многие. На фило-
логическом фа-
культете всегда 
царил дух семей-
ной атмосферы. 
Даже когда бело-
русское отделение 
было представле-
но тремя больши-
ми группами,  а 
русское четырьмя, 
всё равно умудря-
лись по именам 
студентов знать. Я 
работаю в нашем 
университете 27 
лет и заметила то, 
что даже какие-то 

определенные этапы своей жизни 
соотношу со своими выпускниками. 

– Насколько разграничено Ваше 
официальное и неформальное 
общение со студентами?

– Официальная граница хороша 
на первом курсе в первом семестре, 
когда ты показываешь то, что это 
высшее образование, что оно не для 
всех, что здесь трудно, здесь тяжело. 
Во втором семестре можно добавлять 
элемент демократизма, профессор-
ского понимания. В любом случае, я 
ведь опытней, старше и очень ста-
раюсь понимать нужды, волнение и 
студенческую боль. Каждый студент – 
это личность: кто-то ярче, кто-то смог 
себя показать, кто-то нет. С каждым, 
по крайней мере, со многими из моих 
студентов, у меня устанавливается 
эмоциональная связь. 

– Какой у Вас был самый курьёз-
ный случай на паре?

– Курьезные случаи сплошь и 
рядом. Ведь опять-таки, я рассма-
триваю свою работу как часть жизни. 
Были у меня мальчишки, работали по 
ночам, причем не в барах. Мыли трол-
лейбусы всю ночь, а утром – на пары. 
Естественно, уставали. Читаешь 

лекцию. Вроде ин-
тересно: народ аж 
заслушался. И вот 
с последней парты 
раздаётся бога-
тырский храп. Ну, 
старались не раз-
будить, я тоже свой 
голос понизила, 
было смешно. …
Кошек приносили. 
Собак приносили. 
Я сама однажды 
собаку приносила, 
просто соседи жа-
ловались на то, что 
она воет, а её не с 
кем было оставить. 

–Расскажите,  пожалуйста, о 
своих хобби и увлечениях.

– Последние года 2 у меня хобби – 
тренажерный зал. Пришла я к этому 
банально. Как-то не смогла поднять-
ся в деканат на 4 этаж, остановилась 
на втором, на третьем мне уже стало 
трудно дышать и забилось сердце. 
Только когда утром я не смогла разо-
гнуть спину, я поняла то, что либо ста-
рость, либо я немедленно беру себя в 
руки и не пытаюсь обмануть себя тем, 
что я люблю себя такой, какая есть. 
Я отправилась в тренажерный зал. 
Сначала это было тяжело, особенно 
тогда, когда быстрого результата не 
получилось. Прошло полгода, я по-
чувствовала то, что могу какие-то на-
грузки увеличить, у меня вдохновение 
начало появляться и ощущение того, 
что мне это нравится.

 Однажды «случилось страшное»: 
мне поставили на седьмом этаже 
пару. Естественно, когда со студен-
тами нужно было оперативно поды-
маться со второго этажа на седьмой 
– лифт сломался. Но это было очень 
забавно: на третьем этаже со мной 
были все, на четвертом случились 
первые потери, на пятом – осталась 
половина, а на седьмой этаж я до-
шла одна.

Мария Станиславовна способна 
подыматься так быстро не только 
по лестницам, но и в глазах своих 
студентов. Она умеет к себе рас-
положить своим искрометным юмо-
ром, профессорским пониманием 
и житейскими историями. Ведь, как 
говорится, «каждый великий учитель 
близок к врачеванию и искусству». 

Владимир ЖИЛЕНКОВ, 
студент 2 курса историко-

филологического факультета.

Все меньше и меньше становится 
тех, кто своими глазами видел войну, 
своими ногами прошел по выжженной 
земле, кто через всю жизнь пронес 
страшную память и может рассказать 
нам о ней как свидетель, очевидец… 
Нашей собеседнице – Лидии Петровне 
Купцовой – в начале войны было все-
го 4 года, но она помнит… Рассказ 
этой женщины – это еще один под-
виг детской памяти, который мог бы 
стать страницей книги детских вос-
поминаний о войне, автором которой 
является Светлана Алексиевич, 
лауреат Нобелевской премии по 
литературе за “многоголосное 
творчество – памятник страда-
нию и мужеству в наше время”.  

– Лидия Петровна, откуда 
Вы родом?

– Я из Могилёвской области. 
Родилась в 1937 г. Мы с родите-
лями, младшим братом и други-
ми родственниками жили в не-
большом доме в деревне Алюты 
(сейчас это Дрибинский район).

– Как и когда Вы узнали о 
том, что началась война?

– Я помню, что узнала о начале 
войны 22 июня. Эта дата хорошо 
отпечаталась в моей памяти. 
Люди не знали того, что фашисты на-
пали на СССР. Мы отмечали праздник. 
Односельчане беззаботно гуляли, 
пели и танцевали. По словам моей 
бабушки, в тот день она почему-то не 
могла быть веселой и беззаботной. 
Видимо, чувствовала беду. Я не по-
нимала того, что такое война. Потом я 
помню повестку моему дяде и крик его 
жены: «Саша, вернись, костюм пере-
одень!» Он так никогда и не вернулся. В 
это же время ушел воевать и мой отец.

– Как изменилась Ваша жизнь в 
первые дни войны?

– Первое, что я помню, как мама 

прятала нас с братом. Затем пришел 
ужас… В деревню вошли немцы. Они 
вели себя как хозяева и победители. 
На улицах стало меньше людей. Мама 
сказала: «Многих забрали в плен». 
Одним из горьких воспоминаний стали 
слова молодого немца: «Скоро вас не 
будет». Я сначала не поняла значение 
этой фразы. Осознала это тогда, когда 
на моих глазах расстреляли одно-
сельчан.

– Что Вы помните из жизни во-
енных лет?

– Я боялась  потерять  маму. 
Особенно в те моменты, когда ночью 
она уходила за 30 км за хлебом, а мы 
с братом оставались одни. Голод был 
всегда. Мама собирала клевер и вари-
ла суп. Однажды немец дал мне конфе-
ту. Я помню, для нас это было большим 
угощением. Казалось, ничего вкусней 
я никогда не пробовала… Однажды 
утром мы услышали взрыв. На мине 
подорвалась корова. Жители раздели-
ли мясо. За долгое время мы с братом 
досыта наелись. Только было что-то 
не так… Мама плакала. Я спросила: 
«Мамочка, почему ты плачешь и ничего 

не ешь?» Она ответила: «Кормилицы не 
стало». Зимой мы заболели тифом, а 
когда я пришла в сознание, то впервые 
услышала, как мама молилась.

– Как началось  освобождение 
Вашей деревни?

– До того как мы увидели советских 
солдат, немцы начали вести себя бес-
покойно. Пропала их самоуверенность 
и превосходство. Через несколько 
дней я услышала крики с улицы: 
«Наши!» Советские войска погнали 
немцев. Русский солдат приказал пря-
таться всем жителям. Мы побежали на 
кладбище. Там мы просидели 5 часов 
в ямах. Помню, когда мы вышли, то 
было много трупов. Больше немцев 

мы не видели.
– Какие изменения в жизни 

произошли после победы? 
Какие чувства у Вас вызывает 
слово «Победа»?

– Моя жизнь изменилась, когда 
я впервые пошла в школу. В то 
время учебные заведения были 
другими. Я помню, как вошла 
в класс. Стоял один большой 
стол и длинная скамья. Учебных 
принадлежностей не было. Мы 
писали на газетах. Использовали 
перо птицы, а чернила заменяли 
соком ягод крушины. Несмотря 
на это, дети хотели учиться. 
Слово «Победа» и сейчас вы-
зывает слезы радости, чувство 

гордости и скорби о погибших.
– Что самое ценное для Вас се-

годня?
– Мирное небо над головой.
– Лидия Петровна, что бы Вы по-

желали будущим поколениям?
– Я желаю не испытать ужасов во-

йны. Люди должны не забывать об 
этой трагедии и не повторять её. Пусть 
новое поколение никогда не скажет: «В 
моей жизни была война».

Ксения БУГЛАК, 
студентка 2 курса историко-

филологического факультета.

ПЕЧАЛЬ НА БЛЮДЕ!
Настоящая фреска, нежная и берущая за душу…
Эту историю стоило рассказать.

La Stampa

В этом году впервые на русском языке вышел в свет международ-
ный бестселлер современной итальянской писательницы Розеллы 
Посторино, лауреата престижных литературных наград Италии, – ро-
ман «Дегустаторши». Роман о девушках, которые работали в гитле-
ровской ставке «Вольфсшанце», пробовали еду, предназначенную для 
фюрера. Книга вызвала восторг не только у читателей, но и у критиков, 
отметивших её рядом литературных наград.

ДЕТСТВО, ОПАЛЕННОЕ ВОЙНОЙ, или 
“ПОСЛЕДНИЕ СВИДЕТЕЛИ” 

(один из недетских рассказов)
Ежегодно в нашей стране проходит общереспубликанская акция 

«Беларусь помнит!». В этом году она посвящена 75-летней годовщине 
со дня освобождения Беларуси от немецко-фашистских захватчиков.

ПРЕПОДАВАТЕЛЬ В ГЛАЗАХ СТУДЕНТА:
ЧЕРНОВА Мария Станиславовна

У КНИЖНОЙ ПОЛКИ

Идеей для написания романа 
послужила попавшаяся на глаза 
Посторино заметка о Марго Вельк, 
последней оставшейся в живых 
дегустаторше Гитлера. Фрау Вельк 
никогда не рассказывала о своей 
работе, но в возрасте девяноста 
шести лет все-таки решилась пре-
дать ее огласке. 

Главная героиня романа немка 
Роза Зауер рассказывает о сво-
ем прошлом: о по-
вседневной дере-
венской жизни, о 
муже, ушедшем 
на фронт. . .  В 
1943 г. она случайно становится 
дегустатором еды для Гитлера. 
В то время фюрер переживал за 
свою жизнь, и девушки (вначале 
их было десять, потом пятнадцать) 
дегустировали еду перед тем, как ее 
подавали Гитлеру.

…Страх приходит ко мне три раза 
в день, является без стука, садится 
рядом, а стоит подняться и выйти из 
комнаты – преследует меня. Он стал 
моим самым верным спутником…

Главной героине приходится од-
новременно играть роль и жертвы, 
и винтика, позволяющего существо-
вать нацистской машине. Каково 
это – есть и думать о смерти еже-
секундно? Каково быть подопытным 
кроликом, поедающим пищу, дабы 
предотвратить отравление главного 
чудовища в мировой истории? Роза 
Зауер становится заложницей чужих 
страхов. С одной стороны, эта служ-
ба давала возможность впервые за 

годы войны вдоволь поесть, с дру-
гой – ценой каждого обеда в любой 
момент могла стать смерть…

Литературные гурманы сравни-
вают «Дегустаторш» с «Чтецом» 
Бернхарда Шлинка. По словам 
Розеллы, ее это не смущает, а толь-
ко делает честь…

Отзывы читателей о романе са-
мые разные, зачастую кардинально 
противоположные: «Книга очень 

п о н р а в и л а с ь . 
Автору удалось 

передать харак-
тер и непростую 

судьбу главной героини. Роман 
помогает понять, что немецкий 
народ стал заложником Гитлера»; 
«Роман, который поражает ориги-
нальностью своей темы, от анно-
тации которого уже разыгрывается 
фантазия и бегают по коже мураш-
ки, к сожалению, прошел мимо 
меня, практически не затронув неж-
ных струн моего сердца»; «После 
прочтения первых 10 страниц книги, 
состоящих сплошь из хвалебных 
отзывов, первым порывом было 
наоборот – бросить книгу, но любо-
пытство взяло верх...»

В 2018 г. роман «Дегустаторши» 
был представлен на юбилейной 
московской книжной ярмарке Non/
Fiction, почетным гостем которой 
была Италия. Права на публикацию 
романа проданы в 22 страны мира, 
ведутся переговоры о его экрани-
зации.

Елена АСТАПОВА, 
заведующий библиотекой.

М.С.Чернова

Со студентами на форуме «М@рт-контакт»


